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The aim of this study to measure the normal range of the volume 

of spleen and correlate volume of spleen with body height, body 

weight and age. In male and female.

The volume of the spleen was measured by using CT in 55 male 

and 55 female, the data used in this study was collected from two 

hospitals in Khartoum state: 

Al zaytouna Specialist Hospital, Royal Scan Diagnostic Center.  In 

period from   October 2015 to January 2016. 

The result of this study shows that in female there is no relation 

between spleen volumes with the age, Spleen volume have direct 

relation with body weight, Spleen volume increase with increase 

the body height.

In male there is no relation between spleen volume with age and 

body height.

There is a relation between body weight and the splenic volume.  

The result of this study showed the mean of splenic volume for 

Sudanese population are 165±23 cm3
.

Further  studies  in  measuring  spleen    with  larger  sample  of 

population are recommend.
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الخلصـــــــة

 هديفت هذه الديراسة لقياس الديي الطبيعي لحجنننم  الطحنننال ومقارنننة

حجنم الطحنال مع طنول ,وزن الجسنم و العمنر  الرجنال و النسناء.

 تننم قيننناس حجننم الطحننننال بأسننتخديام التصننوير القطعننني الحوسننب

  امنراة ,تم جمنع البياننننات السننتخديمة فنني هننذه55 رجنل و 55لعنديد 

 الديراسنننة مننن مستشننفيي فنني وليننة الخرطنننوم :مستشننفي الزيتنننونة

 التخصصني و مركز روينال اسكنان التشخيص في الفتنرة من اكتننوبر

.2016 حت يناير2015

 وقنندي اظهننرت النتائننج فنني هننذه الديراسننة بالنسننبة  للنسنناء ل توجنندي

 علقنة بي حجنم الطحننال مننع العمنننر .  وتوجنندي علقنننة مباشننة بينن
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 حجنم الطحال مع وزن الجسنم .حجنم الطحنال يزيدي منع زيادة طنننول

الجسنم.

 بالنسبة للرجنال ل توجدي علقنة بين حجننم الطحننال منع العمننر و ل

 تنننوجدي علقننة بينن حجنننم الطحنننال مننع طنننول الجسننم  وايضنا توجندي

 علقة بي وزن الجسم و حجم الطحال ,يزيدي حجم الطحال مع زيادة

وزن الجسم .

 23±165وجديت هذه الديراسة بان متوسط الطحننال للسننودانيون هننو 

  .   3سنم

 يوص باجراء مزيدي من الديراسات في الطحال قياس مع اخذ عينة
أكب من السكان.
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